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Slovenskega učiteljskega društva". 

Na veliki četrtek se je vršil 49. občni zbor 
»Deželnega Slovenskega učiteljskega društva« 
v Ljubljani v prostorih Učiteljske tiskarne. Ude

ležba je bila prav mnogobrojna. Med navzočimi 
člani je bilo več zastopnikov učiteljstva v c. kr. 
okrajnih šolskih svetih. Občnega zbora se je 
udeležil tudi zastopnik Jugoslovanskega državno

zborskega kluba, državni poslanec gosp. dr. 
Vladimir Ravniliar. Pogrešali smo pa kakor obi

čajno v zadnjih časih učiteljic, ki se skrivajo za 
našimi hrbti, a prve pričakujejo in vedno po

vprašujejo, kdaj jim delo in trud tovarišev pri

nese kruha in pravic. Organizirana slovenska 
žena skuša doseči n a j v e č j e s k u p n e k o 

r i s t i , le učiteljice delajo ne lepo. nečastno 
izjemo. Živeti od dela drugih ni lepo in parasit

stva bi se morale takoj otresti zavedne učiteljice. 
Predsednik tovariš Juraj Rezek otvori občni 

zbor. ki se vrši v 49. letu društvene dobe. S 
prihodnjim letom bomo praznovali že SOletnico 
Svojega društvenega obstanka. 

Ves ta čas, vso to dolgo dobo vrši društvo 
vestno svojo zastavljeno si nalogo: v izboljšanje 
itašega narodnega šolstva in gmotnega položaja 
našega učiteljstva. In kolikor smo dosegli tekom 
teh dolgih let, vse se je izvršilo večinoma po 
trudu in delu našega društva. V zadnjih deset

letjih pa so vse naše še tako utemeljene prošnje 
in vsi naši koraki, žal da ostali brezuspešni, ker 
nam režejo naš vsakdanji kruh sedaj možje, ki 
imajo k a m e n tam, kjer imajo drugi ljudje 
mehko, za reveža sočutno in usmiljeno srce. 

Kamor se obrnemo za košček kruha, nikjer 
Ras ne marajo poznati. Država nas odklanja na 
deželo, deželni odbor pa nas noče priznati kot 
deželnih uslužbencev in nas zavrača na občino 
in zopet na državo. Kadar pa je treba šoli in 
učiteljstvu naložiti novih bremen in novega dela, 
tedaj pa kar tekmujejo med seboj, kdo ima več 
pravic do nas, da že resnično ne vemo. kje se 
pričenjajo in kje nehavajo ti ljubezujivi naši pred

stojniki. 
Toda nič straha, kvišku srca! Še imamo pri

jateljev: dobrih, zanesljivih in vplivnih prijate

ljev. To so pred vsem naši državni poslanci, 
združeni v Jugoslovanskem klubu, ki so že do

scdaj zastavili za naše pravice svojo vplivno 

besedo in jo bodo v bodočnosti gotovo še boli! 
Danes nas je počastil s svojo navzočnostjo za

stopnik tega veleslavnega kluba, državni posla

nec g. dr. Ravniliar. da čuje in se osebno pre

priča o težkem in neznosnem položaju, v kate

rem se nahaja kranjsko učiteljstvo. Zato g. drž. 
poslanca danes v svoji sredi kar najiskreneje 
pozdravljamo ter ga prosimo, da sporoči vele

cenjenemu Jugosovanskemu klubu našo srčno 
zahvalo za vso dosedaj nam naklonjeno podporo 
in da se slavnemu klubu priporočamo tudi za 
bodočnost. 

I'a tudi naše vrlo časopisje nas je prav 
krepko podpiralo v našem boju za kruh. za kar 
mu bodi tudi s tega mesta izrečena iskrena 
zahvala. 

Spomniti pa se nam je še onih ljubih naših 
tovarišev, ki smo jih ob takih prilikah redno vi

deli v svoji sredi, a so morali oditi branit dom. 
cesarja. Tistim, ki stoje z mečem v roki in s 
puško ob strani na braniku za našo oeetnjavo. 
po kateri sovražnik tako pohlepno izteza gra

bežljive svoje roke, njim pošiljam danes tja v 
strelske jarke Svoje srčne pozdrave z iskreno 
željo, da se nam kmalu zdravi in zmagoslavno 
povrnejo v našo sredo. 

Onim dragim tovarišem pa, ki so zastavili 
za domovino in cesarja mlado svoje življenje, 
njim, ki so daleč tam v tuji zemlji legli v pre

zgodnji grob, ker tako jim je velel domovine 
ukaz. njim v časten in tovariški spomin, prosim, 
da se dvignete s svojih sedežev. (Zbor stoje po

sluša govornikov« besede.) 
Po lepih pozdravnih besedah tovariša pred

sednika poroča tajnik tovariš Josip Ambrožič o 
društvenem delovanju izza zadnjega občnega 
zbora. Zanimivo poročilo se glasi: 

Zadnjikrat smo zborovali dne 19. aprila 1910. 
Razmere so se do danes v naši javnosti spreme

nile, pač pa divja vojna dalje in tira narode in 
države v smrt in gospodarsko pogubo. Kedaj bo 
konec teh nadlog in težav? Tovariši padajo na 
bojnih poljanah, mi doma nimamo ne hleba, ne 
denarja. Kaj hočemo? Narod nima tukaj nobene 
besede, samo dolžnosti: Ker tudi učitelji živimo 
i/, naroda za narod, čutimo in umiramo ž njim 
v red. 

Deželna vlada gotovo pozna naše težnje in 
ve v kakšnem pomanjkanju živimo brez vsakih 
poiitiških in stanovskih pravic. Deputacija, ki se 
je poklonila novoimenovanenm predsedniku c. kr. 
dež. šolskega sveta grofu Attcmsu dne 12. ju

nija 1916 in pozneje spomenica sta tolmačili želje 
vsega kranjskega učiteljstva. Poslali smo na na

učilo ministrstvo ugovor ozir. peticijo glede uči

teljskih imenovanj, katera so bila vedno v škodo 
učiteljstvu, šoli in javni morali sploh. Dosedaj ni

smo dobili še nobenega zadoščenja, samo seje 
. dež. šol. sveta uveljavljajo staro prakso. Ker je 

»Zveza« pismenim potom naprosila ljubljanskega 
knezoškoia, da naroči zastopnikoma cerkve v 
dež. šol. svetu, da glasujeta po svoji vesti in ne 
po navodilih in načelih nove »kmečke stranke«, 
bi biio želeti, da se razmerje glasov pri sejah dež. 
šolskega sveta izpremeni. Koliko so naša upa

nja upravičena, bo pokazala bodočnost. 
Razmere časa pritiskajo z vso silo ua uči

teljstvo. Bilo je meseca julija 1. 1917. Ko so drža

va in dežele zvišale svojim uslužbencem draginj

ske doklade. smo premišljevali, kaj storiti. Vsi 
stanovi se gibljejo, samo učiteljstvo na Kranj

skem ostaja glede gmotnih razmer za učiteljstvom 
drugih kronovin in še bolj za uradništvom. »V 
slogi je moč!« pravi pregovor. Odbor dež. slov. 
učitelj, društva je sklenil stopiti v stik s »Slom

škovo zvezo« s prošnjo, se li oddzove povabilu, 
sodelovati pri akciji za gmotno zboljšanje našega 
položaja. Kakor veste, smo dobivali do takrat po 
SO K »miloščine«. Skupna deputacija je šla k 
dež. glavarju. Uspeh je bil, da smo dobivali za 
drugo polovico I. 1917. res procentualno dostojne 
in primerne doklade, ki so bile po razmerju na

ših temeljnih plač veliko manj k»t zadostne. Ve

čina kranjskega učiteljstva je bila uvrščena po 
prejemkih v kategorijo slug. poduradnikov. da

carjev. oticiantov itd. A ker nas niso mogli tako 
krstiti, so rekli kategorija pod 160Q K. Deputacijo 
je vodil državni poslanec Jaklič. Kdor pa misli, 
da je bila zasluga naših, organizacij, da smo do

bili te doklade, se Jako moti. 
Deželni odbor je dobro kalkuliral: Mi dovo

limo učiteljem za drugo polletje 1917 draginjske 
doklade. Ko bodo državni preodkazi za 1. 1917. 
tu ,jih bomo spravili in ker bodo večji nego do

voljene doklade. zadenemo dve muhi z enim 
udarcem. Prvič ima dobiček deželni odbor, drugič 
je v očeh nerazsodnega učiteljstva njegov naj

večji zagovornik in mecen. 
Ker je drž. zbor meseca novembra lanskega 

leta preveč določno označil namen teh preodka

zov. si vlada ni upala izročiti državnega de

narja veliki previdnosti deželnega o<lbora v po

kritje draginjskih doklad za drugo polovico leta 
1917. Dež. odbor nam je nato ustavil nadaljnje 
izplačevanje draginjskih doklad in sicer na čisto 
enostaven način. V proračunu za 1. 1918 so bile 
učit. drag. doklade v znesku 700.000 K. Proračun 
je kazal 500.000 K primanjkljaja. Tedaj predlaga 
član si. dež. odbora: Crtajtno drag. doklade za 
učitelje in nam še 200.000 K ostane. Sprejeto. 
Danes nimamo ne doklad. ne drž. preodkazov! 
Zoper tako postopanje moramo protestirati v 
imenu stradajočega učiteljstva in njegovih rodo

viu. v imenu šolske mladine, kateri ne moremo 

dajati danes telesno izčrpani več onih dušnih sil, 
ki .lih država tako nujno rabi. Protestiramo v 
imenu slovenskih staršev in slovenskega naroda, 
zaradi katerega smo tukaj mi, dež. odbor, dež. 
vlade in sploh vse ekscelence. Kdor misli, da je 
narobe prav, ima rojstni datum iz predpotopne 
dobe. 

Državni preodkazi so izgubili svoj prvotni 
namen, če bi dobili ostanek tudi 1. aprila, ker so 
v obliki predujmov kapljali v naše žepe. Pra

vijo, da ne morejo napraviti ključa, po katerem 
naj se razdelijo. Kaj smo hoteli? Nastopila so 
vsa okrajna učiteljska društva, ki so vsa na isti 
dan zahtevala pomoči od predsednika c. kr. 
deželnega šolskega sveta. 

Ravno med sejo deželnega šolskega sveta je 
dobival grof Attems brzojavke. Videti mu je bilo, 
da ima več dobre volje nego energije pomagati 
bednemu učiteljstvu. Toda dr. Lampe mu kate

gorično odgovori: »Mi ne damo ničesar; učitelji 
niso deželni uradniki!« V isti sapi je pa nasve

toval vladi, da bi dala preodkaze za 1. 1918 na 
razpolago deželnemu odboru, da jih razdeli med 
učiteljstvo po previdnosti. Mi želimo in zahte

vamo, da bi nam povedal dr. Lampe, kam spa

damo, da se ne bodo igrali z nami enkrat deželni 
zastopi, avtonomne in nea\ tonomne občine ali 
lokalne vlade kakor z žogo. Pri omenjeni seji se 
je oglasil tudi referent ter pristavil, da se noč 
in dan dela ključ za izplačevanje nabavnega pri

spevka, ampak dela ni mogoče takoj končati. Iz 
govora, ki ga je imel naš znanec z deželnim gla

varjem, imamo vtis, da je vse to kazen učitelj

stvu. Godi se nam krivica po gotovem načinu, ki 
ga imenujemo sistem. Ako pravijo »ne moremo 
končati«, velja to tistim, ki verjamejo. Mi pa ne 
verjamemo, da bi bil referentov namestnik tako 
počasen uradnik. Ako bi čakali na milost te go

spode, bi priromali ti preodkazi v naše roke po 
smrti kranjskega učiteljstva; namesto nagrobnih 
spomenikov bi se lesketali na naših grobovih 
sami cekini. 

Ker še nismo prišli do svojega denarja, smo 
poslali vsem okrajnim učtteli. društvom novo 
okrožnico s pozivom, da naj se to pot obrnejo 
za pomoč na pristojna ministrstva. 

V informacijo smo poslali »Jugoslovanskemu 
klubu« primerno obvestilo. V tem času so bile 
seje proračunskega odseka in državne draginjske 
doklade so prišli v parlament. Gospod poslanec 
dr. Verstovšek je bil kot član proračunskega od

seka tako prijazen, da je prosil za informacije. Zla

sti je zahteval predloge in nasvete, po katerih bi 
se draginjske doklade za leto 1918. nestrankar

sko razdelile. Poslali smo nekako spomenico 
»Jugoslovanskemu klubu« in jo izročili tudi gosp, 
poslancu dr. Ravniharju. Glavno načelo je bilo, 



da naj vsak učitelj natančno ve, koliko sme za

htevati. Kako daleč smo z drž. dokladami za leto 
1918., nam je znano iz časopisov. 

Poročilo bi lahko razširil; toda govoril bi 
Vam, o poglavju učiteljske bede in pomanjkanja. 
Razkrival bi svetu sramoto, ki bi se v vsaki 
moderni državi imenovala »kulturni škandal«, ki 
je pa mogoč samo v državi, ki se sicer baha, da 
ima 2 km za fronto normalen pouk, med tem ko 
100—200 km zadaj za fronto delujoči učitelji 
nimajo ne kruha, ne denarja in take šole, kakor 
bi, jih ustvarili duševni invalidi fn ne c. kr. šol

ske oblasti. 
Neizprosen boj bojuje kranjsko učiteljsko 

društvo. Ali zmagati — ali pasti! Mogočni so 
naši nasprotniki, gorje nam, ako podležem©. Ni 
nam lahko živeti danes, nam, takoimenovanim 
pionirjem kulture. Zakaj nam je usoda prisodila 
ta stan! Ko bi bil težaški hlapec, bi imel gotovo 
draginjsko doklado, tako smo pa edini stan r 
centralni Evropi brez vojnih doklad. Obupal bi 
nad usodo učiteljstva. Toda pomislimo, da nas 
tlači sistem. Padel je še hujši absolutizem, upaj

mo, da zgine tudi na Kranjskem. Temna leži za 
nami preteklost, žalostna za nas je sedanjost, bo

dočnost, toliko opevana in prorokovana, pridi že 
enkrat in bodi naša! 

Poročilo je bilo sprejeto z velikim odobra

vanjem. Ker se k poročilu ni nihče oglasil k 
besedi, je prišlo na vrsto blagajnikovo poročilo. 
Blagajnik tovariš Jakob Dimnik poroča, da ima 
društvo 5238 K 80 vin. premoženja. Tudi to po

ročilo je vzel občni zbor odobruje na znanje. 
Nato je govoril tovariš L. Jelene o pred

metu: Gmotni položaj kranjskega učiteljstva. Iz

vajal je: 
Ne mislite, da Vam bom v današnjem svo

jem poročilu povedal kaj novega. Ne! Pel bom 
staro, ne lepo pesem, ki je še ni konca, govoril 
o • boju za staro našo pravdo, ki še ni doboie

van, to je boj za učiteljski kruh. 
Treba je, da poznamo zgodovino tega boja, 

da imamo pregled o njem, ker se iz preteklosti 
in sedanjosti učimo in sklepamo za prihodnost. 

Star je boj za zboljšanje našega gmotnega 
položaja, star kakor naš stan, ki ga je sedaj ve

ljavni državni šolski zakon poklical k življenju. 
Ob koraku v življenje se je že pričel naš eksi

stenčni boj. 
Komur so natanko znana vsa določila našega 

državnega šolskega zakona ,mu je nerazumljiv 
ta boj, ker najde v tem zakonu vendar § 55., ki 
jasno veleva, da morajo deželne legislativne 
oblasti določiti učitelju plačo, da lahko preživi 
sebe in svojo rodovino. In zakoni so vendar tu, 
da se izvršujejo. Tako bi sodil vsak normalno 
misleč človek. Toda § 55. državnega šolskega 
zakona se je urinil v zakon menda zato, da se 
ne izpolnuje. Noben deželni zbor po vsej Avstriji 
se ni ravnal pri ureditvi učiteljskih plač po § 55. 
drž. šol. zak. Vsi so kršili določbe sankcionira

nega zakona, a nikogar ni bilo in ga ni, da bi 
kaznoval tiste, ki se ne drže zakona. Kdor ne iz

polnuje sankcioniranih zakonov, zapade kazni; tu 
pa greše deželni zbori vseh avstrijskih krono

vin, nekateri bolj nekateri manj, nekaznovano 
že 50 let, a jih ne kliče nihče na odgovor. Sodili 
bi, da osrednja vlada, ta čuvarica zakonov, po

seže vmes ter zagrozi in zakliče: do tu in ne 
dalje; dovolj je zakonolomstva! Odslej naj se 
pravično izvaja določilo § 55. Zaman! Tega tre

nutka še nismo doživeli in zato naš boj za ob

stanek. Hudo obtožujem zaradi kršitve § 55. 
drž. šol. zakona deželni zbor Vojvodine Kranj

ske. Ko je šel na izvršitev tega paragrafa leta 
1P70, in prvikrat uredil učiteljske plače, je grešil 
ta tako hudo zoper § 55., da bi ga bili morali 
takoj posaditi na zatožno klop. Sistimiziral je 
učiteljske plače po grdi prislovici: za življenje 

.premalo, za smrt preveč. Od leta 1870. naprej 
so večkrat menjavali naše plače, in če so jih 
večkrat regulirali, manj smo imeli: dali so tu 
par vinarjev, odvzeli pa jih tam, pa smo bili 
>glih«. 1000 K najvišja temeljna plača in po 80 K 
petletnice, to so bili zneski, od katerih naj živi 
učitelj in njegova rodovina. Časovnega avanzma 
ni bilo. Ker so uvedli krajevni plačilni sistem, je 
marsikateri učitelj začel svoje službovanje ! 
rvisfn 800 K in ea z isto tudi dovršil po 401etnerr 

službovanju, ker ni mogel menjati kroja, ali ga 
nt hotel, ker se mu je priljubil. Ce smo prosili 
za zvišanje, smo našli gluha ušesa, če smo za

htevali zvišanje petletnic z 80 na 100 K, so bile 
to že pretirane zahteve. Pri tem postopanju ne 
izvzamemo nobene stranke, ki so slučajno go

spodarile z deželnimi sredstvi. Vse so bile enake: 
včasih niso mogle, največkrat niso hotele. Letos 
poteka 20. leto, da nam je bil deželni zbor ugo

dil vsaj r enem pogledu, uvedel je osebni pla

čilni sistem; seveda ga je zopet utesnil, kolikor 
je 1« mogel. V prri plačilni razred so uvrstili 
10 odstotkov vsega učiteljstva, v zadnji pa 45 
odstotkov. Ostale so pa nedotaknjene tudi 
ogromne petletnice. 

Odslej se je začela doba krpanja. Ko Je bila 
še na krmilu narodnonapredna stranka v zvezi s 
poslanci veleposestva. Je dovolila 25odstotno do

klado k temeljni plači, a samo družinskim oče

tom, Izvzeti so bili samci in učiteljice. Ko Je pa 
zavladala v deželnem dvorcu klerikalna stranka, 
pa je nastopila doba »po previdnosti«, doba gnus

ne korupcije. Deželni odbor si je pustil votiratl 
velike vsote, s katerimi je tržil in kupoval Slom

škovi zvezi člane, dovoljeval doklade »po pre

vidnosti«, katerih razvpiti liberalni slovenski uči

telji — pač pa nemški — še danes nimajo; z eno 
besedo, zavladalo je gospodarstvo, ki se ga S. L: 
S. po lastni izjavi sramuje noter do dna svoje 
duše. 

Ker se je položaj kranjskega učiteljstva slab

šal od dne do dne, ker Je bilo pomanjkanje v 
učiteljskih rodovinah vedno neznosnejše, niso mi

rovale učiteljske organizacije, temveč storile vse, 
kar je bilo mogoče, da bi olajšale učiteljsko 
bedo in pripomogle učiteljstvu do lepših dni. Ne

prestano so bile na delu. Zavzemale so se za iz

premembo § 55. drž. šol. zak., potegovale za po

državljenje ljudskega šolstva, posredovale potom 
posameznih državnozborskih poslancev in držav

nozborskih klubov pri centralni vladi, da odstopi 
deželnim odborom vsote od malega finančnega 
načrta v svrho regulacije učiteljskih plač; za

htevale plače, kakor jih imajo državni uradniki 
štirih najnižjih oinovnih razredov. Koliko vlog, 
spomenic, brzojavk, koliko posvetovanj s cen

tralnimi učiteljskimi organizacijami v Avstriji, 
koliko intervencij pri poslancih, klubih in ministr

stvih Je bilo, ve le tisti, ki je sam sodeloval. Po

srečilo se nam je bilo, da so dobile dežele od 
osrednje vlade iz malega finančnega načrta pri

spevke, toda nekatere J.h niso porabile v to, v 
kar so bili namenjeni, pograbile so jih in pora

bile v druge svrhe, in učiteljstvo je izšlo zopet 
praznih rok Leta 1914. neposredno pred izbru

hom vojne, je predložil naš deželni odbor dežel

nemu zboru načrt regulacijskega zakona, ki bi 
nas bil glede plačilnih postavk zadovoljil. A de

želni odbor Je hotel in namenoma delal na to, da 
naj ta načrt ne postane nikdar zakon, ker mu je 
dodal disciplinarna določila, ki so v očividnem 
nasprotju s temeljnimi zakoni in še bolj z mnogimi 
paragrafi šolskega zakona. Deželnemu odboru ni 
bilo za to, da ba pomagal učiteljstvu, temveč bolj 
za to, da je pobasal učiteljstvu namenjene pri

spevke v svoje blagajne in porabil za druge svr

he, učiteljstvo pa je pustil stradati dalje. Deželna 
vlada kranjska pa je vse to mirno gledala in da

jala blagoslov nezaslišanim krivicam, ki jih Je 
dela! deželni odbor učiteljstvu pod njettim okri

ljem. In tako je stopilo kranjsko učiteljstvo s 
plačo, ki mu je bila odločena leta 1898., v vojno 
dobo leta 1914. Sedaj se je začel kranjskega uči

teljstva pravi križev pot vseh 14 postaj — bolj 
za vojne draginjske doklade. Draginja je rastla 
od dne do dne.. V letih 1914. in 1915. smo života

rili — sami vemo najbolje, kako — z vinarji, ki 
niso zadoščali v blaženih časih miru. V letu 1916. 
in v prvi polovici leta 1917. nam je nakazal de

želni odbor trikrat po 80 K in po 10 K, enkrat po 
15 K za vsakega nedoletnega otroka. V drugi po

lovici leta 1917. nam je izplačeval mesečno ne

koliko izdatnejše draginjske doklade. Ali kakor 
hitro je državna zbornica dovolila 70 milijonov K 
za enkratni nabavni prispevek za učiteljstvo, hi

tro se je hotel okoristiti s tem naš deželni odbor. 
Od 1,017.800 K. ki so bile določene za kranjsko 
učiteljstvo, je hotel spraviti polovico za dra

ginjske doklade, ki jih Je bil nakazal učiteljstvu 
v letu 1917., drugo polovico pa je hotel porabiti 
za draginjske doklade v letu 1918. Ker se je vla

da zaradi Jasnega besedila tozadevnega držav

nozborskega sklepa uprla tej nameri, je pa de

želni odbor kratkomalo s 1. januarjem letos usta

vil izplačevanje draginjske doklade, državnega 
prispevka za leto 1917. v znesku 1,017.800 K pa 
še do danes ni izplačal. Ogorčenje zaradi takega 
postopanja deželnega odbora je bilo v naših vr

stah velikansko. Učiteljstvo bi bilo sledilo orga

nizaciji, kar bi bila sklenila. Toda ničesar ni ho

telo slišati o stavki, še manj o pasivni rezistenci, 
ker se nam je smilila slovenska mladina, katere 
vzgoja in pouk itak silno trpita v vojnem času. 

Tak je bil naš položaj v minulih treh mese

cih, obupen in skrajno neznosen. Vihar ogorče

nja nad brezsrčnim postopanjem deželnega od

bora in brezbrižnostjo deželnega šolskega sveta 
se Je šele polegel, ko je dunajska zbornica po

slancev dne 15. t. m. sklenila načrt zakona, ki 
urejuje učiteljske draginjske doklade. Po <em 
načrtu STIO dosegli doklade, kakršne smo zahte

vali. Posebno važna se mi zdi določba v § 7. te

ga načrta, ki se glasi: Ako se zviša draginjska 
doklada državnim uradnikom, stopi to zvišanje 
avtomatično v veljavo tudi za učiteljstvo. Upamo, 
da se zbornica poslancev in ministrstvo zedinita 
takoi no velikinoči glede plačevanja 71, : 5U ali 

50 : 50 in da se odpravijo ovire sankelie, da 
pride učiteljstvo čimprej do denarja. 

Tako smo izvojevali ta boj; mislim, da so 
nam s tem zagotovljene draginjske doklade za 
čas vojne. Kaj pa po vojni? Ali prenehajo s 
koncem vojne tudi dovoljene draginjske doklade? 
Vojne bo enkrat vendar konec draginje pa ne po 
vojni. Ako prenehajo po vojni z izplačevanjem 
dravinjskih doklad, pride učiteljstvo zopet v 
obupen položaj. Zato je treba, da je naša deželna 
crgnizacila pazno na straži. V dvojni meri se 
nam kaže naša bodočnost. Ako doseže troedini 
jugoslovnskl narod v smislu majniške deklaracije 
svojo lastno neodvisno, svobodno jugoslovansko 
državo pod habsburškim žezlom, ne dvomim ne 
malo, da bo ta država pošteno in pravično ure

dila učiteljske razmere; ako se nam pa to ne po

sreči, pa smemo z gotovostjo pričakovati, kakor 
so razmere sedaj, da zasedejo sedeže v našem 
deželnem dvorcu pošteni in pravični novi možje, 
ki bodo znali ceniti delo slovenkega učiteljstva 
za kulturni napredek slovenskega naroda in ne 
bodo pustili, da bi se moralo to učiteljstvo tudi 
v prihodnje boriti za vsakdanji kruh. 

Kdor je površno opazoval v zadnjem času 
naše gibanje in delovanje, bi sodil, da smo žrtvo

vali vse sile krušnemu boju. Toda temu ni tako. 
Res je, da smo porabili v to mnogo svoje ener

gije, toda nikdar nismo pozabili svoje vzvišene 
naloge, nikdar nismo zanemarjali vzgoje in po

uka izročene nam mladine. Pripravljali smo se 
za negotovo bodočnost, da nas ne zaloti nepri

pravljene. Vse šolstvo, ne samo ljudsko šolstvo, 
se bo moralo prilagoditi in urediti razmeram 
časa. Ce bodo zahtevali po vojni od nas naše na

zore, naše mnenje o preustrojitvtj šolstva, jim bo

mo podali popolnoma izdelan načrt za preustroji

tev šolstva po zahtevah novega časa, novih raz

mer. Na tem načrtu marljivo deluje v to svrho 
izvoljen odsek. To se mi je vredno zdelo pripom

niti, da nas ne bo kdo sodil napačno. 
Ob sklepu mojega poročila nasvetuiem v 

sprejem nastopno resolucijo: 
»Odboru Deželnega Slovenskega učiteljskega 

društva v Ljubljani« se naroča, da pazljivo zasle

duje razvoj razmer tičočih se učiteljskega stanu, 
in da ob vsaki dani priliki ukrene vse in ne 
pusti ničesar iz vidika, kar ima biti v blaginjo, 
korist in dobrobit učiteljskega stanu.« 

Slovensko učiteljstvo je našlo pri svojih pri

zadevanjih, stremljenjih in bojih vsikdar mo

gočno podporo in veliko pomoč pri Jugoslovan

skem državnozborskem klubu. Ob vsaki priliki 
nam je šel na roko z besedo in dejanjem, ter po

kazal s tem, da mu je na srcu blaginja učiteljske

ga stanu in krepek razvoj narodnega šoistva in 
po njem kulturni napredek jugoslovanskega na

roda. 
Zato predlagam: 
Občni zbor Deželnega Slov. učiteljskega dru

štva, ki se je vršil dne 28. marca t. I. v Ljub

ljani, izreka Jugoslovanskemu klubu za blagodej

no naklonjenost napram kranjskemu učiteljstvu 
in za njegovo pomoč v težkm bojih za obsta

nek, svojo iskreno zahvalo. 
O tem sklepu naj se obvesti Jugoslova ,sk. 

klub pismenim potom. 
Predlog in nasvetovano resolucijo je občn 

zbor soglasno sprejel. 
Nato se je vršila volitev odbora. Izvolijo se: 

predsednik Juraj Rezek, podpredsednik L. Je

lene, tajnik Josip Ambrožič, blagajnik Jal<ot 
Dimnik, odborniki: Jakob Furlan. Ivan Petrič 
Franc Crnagoj, Janko 2irovnik, Ivan Schmeidek 
Za pregledovalce računov se izvolijo: Alojzi 
Keceli, Anton Likozar, Vendelin Sadar. Na pred

log tov. Schmeideka se sklene: Vsako okrajne 
učiteljsko društvo plača od vsakega člana pc 
1 K članarine v blagajno Dež. Slov. učit. društva 
V debato so posegli Dimnik, Luznar, Crnagoj ir 
Gangl. Društvo ima vedno večje stroške; vse j« 
dražje: papir, poštnina, treba bo plačevati potni 
no odbornikom itd. Vsakemu okr. učit. društvi 
ostane še vedno v blagajni 7 K od vsakega or 
ganiziranega člana. 

Na predlog tov. Šege se sklene poslati de 
želni vladi peticijo, da se vzame učiteljstvo v 
aprovizacijo, ki se ravno snuje. Nato se je vr 
šil razgovor o jako važni točki: Podržavljeni« 
in stalno nameščenje c. kr. okr. šolskih nadzor 
nlkov, Učiteljstvo je načelno proti podržavljeni^ 
in stalnemu imenovanju c. kr. okr. šolskih nad 
zornikov. Društvo je to stališče označilo že u; 
prejšnjih občnih zborih in se tega tudi drži. rtaši 
stališče je opravičeno tudi z ozirom na bodoči 
Jugoslovansko državo, ki bo demokraška. A 
taki državi si naj učiteljstvo samo voli okr. šol 
ske nadzornike. Ker poteče 6letna funkcijski 

doba okrajnih šolskih nadzortr.kov, moramo stat 
na straži, da se 'ne vtihotapijo v deželo kranjski 
nadzorniki, ki nimajo potrebne izobrazbe, srca ii 
nič poštenosti, ampak bi bili zopet priganjati c 
kr. šolskih oblasti in eksekutarji poiitiških strank 
Taki možje, in še podržavljeni, bi bili prava šib; 
božja in kazen za učiteljstvo in nedolžno šolski 
mladino. 

V upravni odbor Zaveze se izvolita tov. 1 
Dimnik in K. Humek. 

Slednjič se je oglasil k besedi zastopnik Ju 
goslovanskega kluba državni poslanec dr. Rav 
nihar. V svojem stvarnem in zanimivem govor 
je razpravljal o državnih draginjskih dokladah z 
učiteljstvo v 1. 1918, Jugoslovanskem klubu i 
deželnem šolskem svetu za Kranjsko. 

Pojasni potek pogajanj z vlado, razmerje av 
I tonomistov napram predlogi, razmerje učit. na 
I sproti deželam in držav.. Avstrijsko učitelistv 

ima dva gospodarja, ki skrbita zanj tako slabo 
da umira. 

Jugoslovanski klub stoji kot en mož za uči. 
teljstvom, spremlja z zanimanjem njegov boj zj 
kiuh in je radevolje na razpolago učiteljstvu. Ko 
dobimo svobodno jugoslovansko državo, bo de. 
volj dela po vseh kotih naše domovine. Jugosl 
klub vidi v učiteljstvu oni stan, ki bo prvi po. 
magal organizirati novo državo. Ker je slovenske 
učiteljstvo tako dobro organizirano, bi zadostova; 
samo kratek brzojav Jugosl. kluba in učiteljstve 
Jugoslavije se loti novega dela. 

V dež. šol. svetu se razmere niso še prav 
nič spremenile. Dr. Lampe ima še vedno kom. 
paktno večino sedmih članov, če vzdigne on svo, 
mali kazalec, store to avtomatično za nJim vs 
drug, njegovi somišljeniki. 

Zborovaki so na mnogih mestih viharne 
odobravali zanimiva izvajanja gosp. poslanca, it 
tovariš predsednik se mu s toplimi besedami za 
hvali za njegov govor. 

Ob sklepu zborovanla le Izrazil občni zbor 
brzojavno sožalje Hrvatskemu pedagoškoknji

ževnemu zboru i Savezu hrv. učiteljskih dru

šiava ob smrti vrlo zasluženega pedagoškega 
pisatelja in glavnega urednika »Napretka« Stie

pana Masarifka, profesorja v p. na učiteljski škol 
v Zagrebu. Večna mu »Slava«! S tem je pred. 
sodnik zaključil lepo uspeli občni zbor. 


